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ÉVKÖZI 29. VASÁRNAP                             C év                       1– 4 oldal 

 

Olv.: Kiv 17,8-13 – 2Tim 3,14-4,2 – Lk 18,1-8 

Példabeszéd az igazságtalan bíróról 
                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

 

Isten hozta a Testvéreket! A szentmise üzenete benne van a nevében: hálaadás! Görögül 
Eucharisztia, Isten szeretetére adott válasz! Vasárnap csak azok ünnepelnek, akik valamit 
megsejtettek abból az igazságból, hogy jó az Isten! Isten jóságára, Isten szeretetére 
válaszolnak! Minden okuk meglehet az ünneplésre! Soha se felejtem el, 10 évvel ezelőtt volt 
már lassan, amikor Kenyában egy nyomortelepen, ahol kb. 1 millió ember élt, készültünk a 
szentmisére, kb 2 ezer ember gyülekezett össze. Az egyik asszony a kérdésemre azt mondta:  

 

Mi nem azért jövünk szentmisére vasárnap, 
mert parancs, 

- a tíz parancs között szerepel - hanem azért jövünk ide, 
mert Isten szeretete nélkül 

nem bírnánk ki a hétköznapokat! 

Csodálatos üzenet! Nekünk is! 

 

Nekem most különösen tele van a szívem örömmel, mert visszapörgött az idő 40 évet 
mindenképpen. Tegnap este fiatalokkal ünnepeltem, akik kb. 60-80 testi-fogyatékos, 
mozgássérült embernek szereztek ünnepet. Azért is öröm volt szívemnek, mert ezek a fiatalok 
azoknak a gyerekeik, akik 40 évvel ezelőtt ugyanezt a jóságot árasztották magukból. Ma 
missziós vasárnap van, az Egyház küldetésére gondolunk! A világ megváltozott és kifordult a 
tengelyéből is, ahogy valaki jellemezte nem túl régen.  

 

Jó lenne, ha a tengelye körül forogna ez a világ! 

Avilai Nagy Szent Teréz szerint: 
a világ tengelye az imádság! 

 

Ma az Egyház küldetéséről, missziójáról van szó, erre különösképpen is gondolunk. A velem 
egyidősek átéltek a XX. században két politikai rendszerváltást! A kérdés az, hogy mikor 
következik a keresztény rendszerváltás, mert Európa összeomlott, Magyarország is 
összeomlott. A keresztény rendszerváltás az egyetlen ígéret, mert a kereszténységben született 
Európa is, Magyarország is. Még mindig ez tart fönn bennünket! Ki tudja meddig! Önökön 
múlik, hogy a küldetésünket meg tudjuk-e jeleníteni ma és az elkövetkező években! 
 

Ezt a szentmisét Juditért és Kálmánért ajánljuk fel! Isten éltesse őket és mindannyiunkat. Az 
a baj, hogy az utolsó percben érkezik majdnem mindenki. Vasárnap az időt is kicsit lazábban 
kellene átélnünk. Ne felejtsük el, hogy ezen a vasárnapon a missziók javára fordítjuk azokat a 
filléreket, amiket Önök a kosárba dognak. Ebből a pénzből itt, ezen a helyen soha senki 
egyetlen fillért se költött magára, csak az ügyeinkre!  
 

Nézzünk önmagunkba, tartsunk önvizsgálatot és bűnbánatot! 
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Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Múlt vasárnap hálát adtunk az Istennek. A mai vasárnapon sajátos 
kérdéssel szembesülünk: mi a keresztény ember életprogramja, egyszerűen hogyan fejezhető 
ez ki? Tekervényes mondatokat lehet mondani, de úgy, hogy mindenki számára érthető 
legyen, mi a keresztény életprogram, íme: 
 

Bízd sorsodat az Istenre! Ennyi! 

 

A mai vasárnap ezt a kérdést akarja nekünk világossá tenni! Ahogy említettem a szentmise 
bevezetőjében is, a világ kifordult a tengelyéből, a világ nagyon megváltozott. Ma Európában, 
Magyarországban is – ne áltassuk magunkat – kereszténység utáni korról beszélnek. Lesz-e 

kereszténység utáni kor? Ez Önökön múlik, azokon múlik, akik Istenre bízzák a sorsukat! 

 

Olyan a világ, amely egyfolytában kérdéseket tesz fel: Meddig tűri még az Isten? Valóban, 
olyan hatalmas az Isten, hogy mindent meg tud változtatni? Ha így van, akkor miért nem tesz 
valamit? Valaki azt mondta nekem múlt vasárnap, amikor vártuk a választási eredményeket: 
Kedves Atya! Nem jól imádkozott! Mondtam, én imádkoztam, kegyed nem jól cselekedett. 
Az ország nem jól cselekedett, ha az én imádságomat kérik számon, ez különösképpen igaz: 
 

Az imádság nem arról szól, 
hogy Isten helyettünk megoldja az életünk kérdéseit! 

 

Az életünk kérdéseit nekünk kell megoldani, ezeket ránk bízta az Isten. A kérdés csupán az a 
részünkről: Örömmel tartozunk-e össze az Istennel, vagy sem? Öröm-e számunkra, hogy 
nekünk van Istenünk és közös a sorsunk! A mai evangélium nagyon fontos üzeneteket közöl: 

 

Ti emberek nem vagytok tökéletesek, nem vagytok jók, 
mégis mennyi jót tudtok tenni a gyerekeitekért! 

Mennyivel inkább tud jót tenni az Isten! 

 

Szól az evangéliumi üzenet! Ti, akik a barátaitokért is oly sok jót tudtok tenni, ha valóban 
egymásnak barátai vagytok, barátilag tartoztok össze. Mennyivel inkább tud jót tenni az Isten! 

Sajátos ebben az evangéliumi történetben, hogy az asszony - az egyik főszereplő - 

igazságszolgáltatást kér a bírótól. Nagyon komoly kérdésről lehetett szó, mert maga ment, 
nem küldött valakit. Nekem azt mondta egyszer egy kedves munkatársam: Kedves Atya, ha 
valami fontos, akkor saját maga menjen. Ha nem fontos, akkor küldjön valaki mást. 
 

Az özvegyasszonynak nagyon fontos lehetett ez a kérdés, maga ment. A bíró végül is 
igazságot szolgáltat neki, mindegy, hogy miért. Azt hallottuk legutóbb a bírótól, „megüt” ez 
az özvegyasszony. A görög Szentírásban megnéztem, ez a görög szó azt jelenti, hogy akkorát 
üt, hogy monokli lesz a szemem alatt. Ez a „megüt” görög szó jelentése.  
 

Jézusra kell figyelnünk az istenkapcsolatunkban! 
 

Az Istennel való kapcsolatunk nem azt jelenti, hogy megoldja a problémáinkat. Ez hamis 
elvárás! Jézus azt tanítja nekünk, hogy a sorsát egyszerűen rá bízza az Istenre! Nem azt várja, 
hogy az Isten mindent oldjon meg úgy, ahogy azt Ő szeretné! Annyira hűséges a 
kapcsolathoz, tudja azt, hogy az Isten valóban jó, az Isten nem akarhat az Embernek rosszat! 
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A hitüket meghatározóan élő emberek mindennapjaikban ilyen fordulatokat használtak, 
amikor tervezgettek, amikor szerettek volna valamit: Ha Isten is úgy akarja! Ha az Isten is 
megsegít! Ezek a szavak elfogytak! Ma kinek jut eszébe: Ha Isten is úgy akarja, akkor 
megvalósul! Ha Isten is segít, akkor biztosan megtörténik! 
 

Keresztény életprogram: 
Rábízni sorsunkat az Istenre! 

 

Az egész keresztény életprogram kikerült a gondolkodásunkból is, a világunkból is. Ez azt 
jelenti, hogy annyira bízunk magunkban, hogy mindent meg tudunk érteni, mindenre képesek 
vagyunk. Aztán rengeteg a csalódásunk. Nem arról van szó, ha Istennel igazán 
összetartozunk, akkor minden úgy történik, ahogy azt megálmodjuk, szó sincs róla. 
 

Istennel való kapcsolatunkban minden megoldódik, ahogy emberi kapcsolatainkban is, ha 
azok igazak, nem haszonlesők, nem érdekérvényesítő kapcsolatok a házasságtól, minden 

emberi kapcsolatunkig. Akkor ezekben a kapcsolatokban az élet élhető lesz. Ez a megoldás! 

 

Pál apostol mondja:  
Élek én, de már Krisztus él bennem! 

Ez a válasz! 

 

Radnóti Miklós, aki nagyon e világi értelemben foglalkozott ezzel a kérdéssel a választottjára 
való tekintettel. Azért mondom, mert az Istennel való kapcsolatunk és az emberi kapcsolatunk 
mennyire összefügg. Azt mondja Radnóti: Áradó vagy bennem, miként a lét! 
 

Az Istennel való kapcsolatunkban olyan erő jelenik meg, 
amely mindenek fölé  emel bennünket! 

 

A nyomorúságunkban is, a tragédiáinkban is, a veszteségeinkben is és az örömeinkben is! Ez 
a helyes magatartás! A keresztény életbölcsesség ezt jelenti: Istenre bízzuk a sorsunkat! A mai 
napon különösképpen is erre kell gondolnunk, hiszen ma a missziók vasárnapja van. Az, hogy 
odajutottunk, ahol vagyunk, az azt jelenti, hogy nem teljesítjük a missziónkat.  
 

Minden egyes keresztény embernek  
missziója, küldetése van! 

 

Kitartás a hitben, vagyis a keresztény értékekben és kitartás az imádságban, az Istennel való 
kapcsolatban. Ki gondol arra, hogy azért jutottunk oda, ahol vagyunk, mert elhagytuk a 
keresztény örökségünket, a hitünket. Egyszerűen elfogyott az imádság is az ajkunkról. 
 

Ezzel a kérdéssel kell szembenéznünk: 
a keresztény küldetésünket képesek vagyunk-e 

újra éleszteni? 

 

Ne felejtsük el, hogy mi keresztények hazátlanok vagyunk ebben a világban. Sem a liberális 
individualizmus nem a mi világunk, sem a jobboldali populizmus nem a mi világunk. A 
jobboldallal kapcsolatban szokták emlegetni a populizmust. Mindez a liberális 
individualizmusból származik. Észre se vesszük, hogy a személyiség fogalmát teljes 
egészében kiforgatták. A személyiség helyett ma a világ individuumot emleget.  
 



  2019. 10. 20. 

C 53 

4 

Az individuum viszont lezárt. Mindannyian egy individuum vagyunk, személyiség, egyetlen, 
de nem lezárt. A liberális individuumizmus elzárja magát a másik embertől, csak önös érdekei 
vannak. Miközben nem felejthetjük el, hogy az ember hálózatok világában él.  
 

Ma azon gondolkodunk: mi a keresztény küldetésünk. Nagyon nehéz a helyzetünk, mert a 
szekularizált világunkban, ahol a keresztény értékeknek, az Egyháznak, az Istennek nincs 
helye, ilyen világban nagyon nehéz elhinni azt, hogy mi emberek egymással összetartozunk. 
A liberális individualizmus a jogokról beszél állandóan. Könnyű beszélni a jogokról, azokat 
be is kell tartani. Annyi valósul meg ezekből, amennyit az emberek megvalósítanak. Képesek 
vagyunk-e újra megjeleníteni keresztény hitünket, értékeinket? 

 

Hol van a keresztény rendszerváltás? 

 

A keresztény rendszerváltás azt jelenti: visszahoztuk a keresztény értékeket, kitartóak 
vagyunk ezen értékek megvallásában és ezen értékek szerinti életben! A mai vasárnapon a 
keresztény életprogramról van szó és missziós vasárnap van. A keresztény rendszerváltozáson 
kell gondolkodni, mert semmi más nem válthat meg bennünket.  
 

II. János Pál mondta: Európa vagy keresztény lesz, vagy nem lesz.  
Sajnos fájdalmas jövendölés!  
Karl Rahner mondta: - a nagy teológus - Az európai kereszténység  
vagy az áldozatok, a vértanúk kereszténysége lesz, vagy nem lesz!  

 

Nem az emberek legyilkolására kell gondolni, 
hanem arra a lelkületre, 

amely minden áldozatra kész azért, 
hogy megőrizze az értékeit, 

amelyen az életünk alapjai sodródnak! 

Hát rajta! 
 

+  A M E N  + 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Isten áldása segítsen bennünket, hogy úgy tudjunk élni emberi 
kapcsolatainkban, hogy azokban megjelenjen az Isten! Ez a missziónk! Vagy Istenben 
újulunk meg, vagy sohasem. Ezen a héten lesz október 23-a, este ½6 órakor lesz szentmise. 
Van mit megköszönni a Jóistennek, elsősorban azokat, akik akkor kockáztatták az életüket! 
Ünnepeljünk! Figyelmeztessen bennünket, hogy 56 után és 89 után mire jutottunk! 
 

Pár héttel ezelőtt a keletnémetek befogadása és a határnyitás 30-dik évfordulója volt, akkor 
értetlenkedtek, amikor arról beszéltem, hogy a Máltai Szeretetszolgálat a kereszténységben 
született. Az egy kockázatot vállaló hívő közösség gyümölcse, ha azok nem lettek volna, 
akkor nincs Máltai Szeretetszolgálat! Ha keresztény rendszerváltozást akarunk, akkor 

valószínűleg azokra lehet csak számítani, akikben kockázatvállalási készség van. 
 

Gondolkodjunk azon: Az igazi rendszerváltozás  
vagy a keresztény megújulásban van, vagy nincs! 

Sok minden, a napi kérdések igazolják ezt! 

 


